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BARLAN GKUTATÓ  EGYESÜLETEK KÖZLEMÉNYEI.

A M agyar Barlangkutató Társulat működése az 1932. évben* T ársu la
tunk tevékenysége a múlt évben is főleg összejövetelekben nyilvánult 
meg. A tisztújító közgyűlésen kívül 6 választm ányi és 5 szakülést tar
tottunk. Ezeken kívül volt í népszerű előadásunk és í kirándulásunk.

A  feb ru ár iu s  íó .-án  ta r to tt  tisz tú jító  k ö z g y ű lé se n  C h OLNOKY 
JENŐ dr, e ln ö k i m eg n y itó b an  a  b a r la n g o k  és fo ly ó v ö lg y e k  összefüg
gésérő l ta rto tt ta n u lsá g o s  e lő ad á s t, DuDICH En DRE dr. p ed ig  m e le g 
h a n g ú  beszédben  m egem lék eze tt B ír ó  LA JO S-ró l, m in t b a r la n g k u ta tó 
ról*

Az 5 szakülésen a következő előadások hangzottak el. A  már
cius í9 .-ik i szakülés egyedüli tárgya volt D aN C Z A  JÁNO S beszámolója: 
a Füzérköí átjáróban és a Subalyukban végzett ásatásokról. — Az 
április If.-íkí szakülésen DuDICH ENDRE dr. a ,,A  Postumíai barlang bi
ológiai állom ása" címen ismertette ennek az intézménynek berendezé
sét és jelentőségét. — A május 2.-án tartott szakülésen SZALAY 
L á s z l ó  d r .: a barlangi atkákról tartott előadást, utána KESSLER 
H uB E R T  ismertette: az A ggteleki barlangban végzett kutatások ered
ményét. A november 7.-ikí szakülésen ismét KESSLER H uB E R T  beszá
molt az Aggteleki barlangban eszközölt ujabb felfedezéseiről. A  de
cember í 2.-én tartott szakülésen KORMOS TIV A D A R dr. két süttőí 
paleolit kultura-nyomról számolt be.

Március 8.-án KADIC O TTO KÁRN É népszerű előadást tartott 
az Adelsbergi barlangról, május 20.-án pedig Társulatunk kirándulást 
rendezett a Szemlőhegyí barlanghoz.

Örömmel állapítom meg, hogy Tagtársaínk mindezeken az ösz- 
szejöveteleken szép számban jelentek meg és érdeklődéssel kisérték elő
adásainkat.

Társulatunk ezévi eseményei közé tartozik, hogy több évi szü
neteltetés után végre sikerült ismét népszeiü lapunkat, a „Barlangvilág“-ot 
két összevont füzetben, összesen 4 ívnyi terjedelemben kiadni. Ezt első 
sorban annak az örvendetes körülm énynek köszönhetjük, hogy meg
szabadultunk az Egyetemi Nyomdánál fennállott tartozásunktól, hogy 
tagtársaínk nagyobbik része befizette tagdijhátralékát. hogy olcsó he
lyen nyom atjuk lapunkat és hogy sikerült néhány hirdetést szerez
nünk. Ebben a tekintetben a Postumíai barlang igazgatósága elüljár 
azzal, hogy egy teljes oldalnyi hirdetéssel a füzet költségeinek majd



nem a felét fedezi# Testvér egyesületeinkhez és barlangüzemeínkhez ez 
utón is azzal a kéréssel fordulunk, hogy az olasz példát követve, bar
langjuk hirdetésével lapunkat támogassák*

Folyóiratunkban általános és aktuális cikkeken kivül olyan dol
gozatokat is kellett közölnünk, am elyek a lap szüneteltetése alatt tör
tént fontos barlangügyí eseményekről számolnak be. Ezek közlésével 
utólag ki akarjuk tölteni azt a nagy űrt, am ely lapunk első és máso
dik kötete között keletkezett.

Más helyen megjelent dolgozatok különlenyomatából Tagtársa
inknak a következőket juttattuk e l : A Postumíaí barlang m agyar szö
vegű ismertető füzetét, am elyet a barlang igazgatósága bocsájtott ren
delkezésünkre. — JELLINEK. JÁNOS hangulatos cikke a Solymári bar
langró l; megjelent a „Természeti-ben és KESSLER H u BERT két cikke 

Aggteleki barlangban történt felfedezésekről; megjelent a „Turista
ság és Alpínízmus^-ban.

Társulatunk gazdasági viszonyai ebben az évben is nagyon sze
rény keretek között mozogtak. A számvizsgáló bizottság megállapitása 
szerint a bevétel *039.78 pengőt tesz k i ; a kiadás pedig 772.58 pengő 
volt. A  maradék eszerint 267.20 pengő. Ebből az alaptőkére esik *96.— 
pengő, a készpénzmaradvány viszont 7*.20 pengőt tesz k i.

Társulatunknak ez év végén 5 pártfogó, 8 tiszteleti, * alapító, * 
levelező és *58 rendes, összesen *73 tagja . volt. Az év folyamán 3 uj 
tag  belépett, 9 kilépett és 8 elhunyt. Ezek gróf KLEBELSBERG K u NÓ 
dr., volt vallás- és közoktatásügyi miniszter, pártfogó tag, L a CZKÓ 
D e ZSŐ ny. tankerületi főigazgató és RAK U SZ GYULA dr., m. kir. 
geologus, rendes tagok. B o g s ch  László dr .

A Magyar Barlangkutató Társulat *933 januáríus *6.-án BOGSCH 
LÁSZLÓ dr. főtitkár elnöklése alatt vá la sz tm ány i  ü lés t  tartott s több 
személyi ügy elintézése után elfogadta BARBIE LAJOS pénztáros pénz
tári jelentését az *932. évről és az *933. évi költségvetést, továbbá a szám
vizsgáló bizottság jelentését és a februáríusban tartandó közgyűlés na
pirendjét.

STOKKER J ó z s e f  dr. nyári aggtetekí kirándulásairól számol be 
és közli az ott tapasztalt szomorú viszonyokat. Egyben kéri, hogy a 
Társulat foglaljon állást ezekkel a visszásságokkal szemben.

SCHREIER F e r e n c  dr. előterjesztést nyújt be foszfortartalmu 
barlangi agyagja ink felkutatására, amelyben kéri, hogy az összeállí
tandó magyarországi barlangkataszterrel kapcsolatban a Társulat azok
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foszfortartalmára is terjessze k i figyelmét s az erre vonatkozó adatokat 
a  lehetőség szerint gyűjtse össze s mint társulati értéket kezelje.

M ott l Márta d r*

A Magyar Barlangkutató Társulat 1933 januáríus f 6.-án BOGSCH 
LÁSZLÓ dr. elnöklése a la tt szakülést  tartott, am elyen GeBHARDT 
ANTAL dr. ,,c/? QTlánfai ba r lan g  f i  d o g  rafiája*4 cím ű dolgozat felo lvasá
sá ra  kerü lt a sor. A  dolgozat e füzet \—\3 oldalán teljes terjedelm é
ben jelent meg.

A m ásik  előadó ifj. SEBÖS KÁROLY volt, a k i ,,A k ele t i  ükk 
z som b o íya i"  cimen ismertette a Líllafüred-től keletre sorakozó zsombo
lyo k  ku ta tásán ak  eredm ényét. Ezek a  kö v étkező k : A  Kirá lyku ii t a 
Szele ta , a Gulicskaí, a N agy  ár ki, a  cBodzásit a F ényesk ő i f a  Tatárárki, 
a  N agykőmázsa i és a  G öröm böly i  z som bo ly . cM ott l  cM ária dr*

A M agyar Barlangkutató Társulat 1933 februárius 23.-án tartotta 
m eg ChOLNOKY JENŐ dr. elnöklése a latt VIL r end e s  k özgyű lésé it  
am elynek  tá rgya i a következők v o ltak :

CHOLNOKY JENŐ dr. felolvassa: fy<A m észk ő -h egy s é g ek  é s  az 
em b e r44 cimü elnöki m egnyitóját, am elynek szövege teljes terjedelem
ben lapunk legközelebbi füzetében jelenik meg.

CHOLNOKY JENŐ dr. bejelenti, hogy a Társulat Választm ánya 
a  cserépfalui SubaíyukaU tudományos jelentősegénél fogva, Olaszország 
miniszterelnöke tiszteletére (I)'Lussolini-bar(angra változtatta, azután fel
olvassa az olasz kir. követ levelét, amelyben értesíti a Társulatot, 
hogy az olasz miniszterelnök, a m agyar barlangkutatóknak figyelmét, 
köszönettel tudomásul vette.

ChOLNOKY Je n ő  dr. és K a d ic  O t t o k á r  dr. indítványára a 
közgyűlés egyhangúlag FÜLÖP JÓZSIÁS SzÁSZ, COBURG és GÓTHAI 
HERCEG Őfenségét a cserépfalui Mussolini-barlang felásatása a lka lm á
val tanúsított pártfogásáért a Társu lat p á r t fo g ó i  közé vá lasz totta*

KADIC OTTOKÁR dr. ü gyv . e ln ö k : ,fA m agya r  barfangkuta tás  
állá sa az 1932* é v b en 44 címen beszámol a m agyar b arlangügy m últ évi 
esem ényeiről. A  beszámoló teljes terjedelmében e folyó irat legköze
lebbi szám ában je len ik  meg.

BOGSCH LÁSZLÓ dr. főtitkár titkári j e l e n t é s é t  terjeszti elő a t á r 
sulatnak 1932* é v i  működéséről*  A  jelentés szövege teljes terjedelmében 
lapunk 2\ oldalán ta lá lható  meg.

BARBIE L a jo s  pénztáros a  tá r su la tnak  1932* é v i  v a g y o n i  á l  fá sá t  
i sm er t e t i f azután pedig e lő t e r j e sz t i  az 1933* é v r e  sz ó ló  költségvetést*
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V égül A s CHER A n t a l , a számvizsgáló bizottság elnöke jelentést 
esz a pénztár megvizsgálásáról. cM o tt í  cMária d r .

A  Magyar Barlangkutató Társulat *933. március 27.-én K aD IC  
O T T O K Á R  dr. elnöklése alatt vá la sz tm ány i  ü lé s t  tártott s ezen a kő
vetkező tárgyakka l foglalkozott:

K a d IC O t t o k á r  dr. ügyv. elnök válaszol STOKKER JÓZSEF 
dr.-nak a z Aggteleki barlang körül észlelt állapotokra vonatkozó fel
szólalására. Többek hozzászólása után a Választm ány úgy dönt, hogy 
nem avatkozik a barlang belső ügyeibe, hanem az érkező panaszokat 
a M agyarországi Kárpát Egyesüíet-hez utalja .

KADIC O t t o k á r  dr. ügyv. elnök visszatér SCHREIER FERENC 
dr.-nak a barlangi foszfátokra vonatkozó beadványára s megállapítja, 
hogy a barlangi foszfátoknak eddigi k iaknázása mindenütt sok nehéz
séggel járt és nem állott arányban a befektetett tőkével. Ez azonban 
nem állhatja útját annak, hogy ezeknek a közgazdasági szempon ból 
fontos trágyaanyagoknak felkutatásával és tanulmányozásával ne fog
lalkozzunk. A  Választmány felkéri a felszólalót, hogy az ügyet vegye 
kezeibe és a hazai barlangi foszfátokra vonatkozó adatgyűjtést vál
la lja  el.

KADIC O t t o k á r  dr. ügyv. elnök jelenti, hogy a Társulat 
meghívást kapott az idén Washingtonban tartandó nemzetközi geoló- 
gus-gongresszusra. Bár a  Társu lat nem képviseltetheti magát ezen a 
kongresszuson, a m agyar barlangkutatás és ősembertudomány mégis 
összefoglaló dolgozattal fog szerepelni, am elyet felszólaló KORMOS 
TIV A D A R dr.-ral együtt irt a magyarországi jégkorí emberről. Az a 
terv, hogy a felszólalónak évek előtt a m agyarországi ősemberről írt 
monográfiáját a kongresszus elé terjesszék, nem valósulhat meg, mert 
a monográfia kínyomatása késik.

KESSLER H u BÉRT az első m agyar barlangkíállítás eredményeiről 
számol be. A  kiállítást a Budapesti Egyetemi Turista Egyesület ren
dezte, célja pedig az volt, hogy a nagyközönség figyelmét felhívja a 
barlangkutatás sokoldalúságára. A kilenc napos k iá llítás szép erkölcsi 
sikerrel járt, am i a rendezőket a jövőben nagyobb kiállítás előkészíté
sére buzdítja.

KESSLER HuBERT jelenti továbbá, hogy a bánhídaí Szel/m-bar- 
la tig-bán próbaásatást végzett s ez alkalommal sok csontot, prehisztorí- 
kus cserepeket és három paleolit szilánkot gyűjtött. Mivel a barlang 
közel van a tatai ősembertelephez, valószínű, hogy ásatás esetében 
m aradványait itt is m egtaláljuk. Cfllpttl TJlária d r•


